
 

ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ        ΔΣ20803072024 
ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Ο 

Συνεδρίασης του Διοικητικού Συμβουλίου της Κ.Ε.Δ.Ε. 
της 3ης Ιουλίου 2024 

 
Στην Αθήνα σήμερα, 3 Ιουλίου 2024, ημέρα Τετάρτη και ώρα 12:00, συνήλθε σε 
συνεδρίαση, δια ζώσης και με τηλεδιάσκεψη (μεικτή), σύμφωνα με το άρθρο 11 του ν. 
5043/2023 (Α΄ 91), το Διοικητικό Συμβούλιο της Κ.Ε.Δ.Ε., ύστερα από πρόσκληση του 
Προέδρου της, κ. Λάζαρου Κυρίζογλου, Δημάρχου Αμπελοκήπων-Μενεμένης και υπό 
την προεδρία του. 

Κατά τη συνεδρίαση παρέστησαν οι Δήμαρχοι: Αλεξόπουλος Γρηγόρης Δυτικής 
Αχαΐας, Αμπατζόγλου Θεόδωρος Αμαρουσίου, Αναστασιάδης Φίλιππος Παγγαίου, 
Γκουντάρας Αντώνιος Αγιάς, Δανιηλίδης Συμεών Νεάπολης-Συκεών, Δούκας Χάρης 
Αθηναίων, Καστρινός Αλέξιος Πηνειού, Καφατσάκη-Βλάχου Σταματία Ζωγράφου, 
Κούλης Ευστάθιος Γορτυνίας, Κωνσταντέλλος Γρηγόριος Βάρης-Βούλας-
Βουλιαγμένης, Μαμάκος Αθανάσιος Λαρισαίων, Μπέγκας Θωμάς Ιωαννιτών, 
Παπαναστασίου Γεώργιος Αγρινίου, Πελετίδης Κωνσταντίνος Πατρέων, Ραβιόλος 
Ελευθέριος Καρύστου, Τσακίρης Παντελεήμων Ωραιοκάστρου, Τσιάκος Βασίλειος 
Καρδίτσας και οι Δημοτικοί Σύμβουλοι: Γιαλιτάκης Νικόλαος Ηρακλείου, Ζαχαριάδης 
Κωνσταντίνος Αθηναίων, Καραμαλάκης Μιχαήλ Ηρακλείου, Καταβούτας Γεώργιος 
Τρικκαίων, Καφαντάρης Δημήτριος Πύλου-Νέστορος, Μουράτογλου Ιωάννης 
Έδεσσας, Μπαρμπάκος Ευάγγελος Καλλιθέας, Μπίρμπας Δημήτριος Αιγάλεω, 
Τεντόμας Χρήστος Αθηναίων, Τζιαχρήστας Δημήτριος Δομοκού, Τσιαντής Δημήτριος 
Λίμνης Πλαστήρα, Υδραίου Μερόπη-Σπυριδούλα Κεντρικής Κέρκυρας και Διαποντίων 
Νήσων. 

Απών ο Δήμαρχος Παπάγου-Χολαργού Αποστολόπουλος Ηλίας. 

Αφού διαπιστώθηκε η απαρτία του Σώματος και γενομένης συζητήσεως, πάρθηκε η 
παρακάτω απόφαση: 
........................................................................................................................................ 

Απόφαση 208η 

ΘΕΜΑ: Να επιστραφεί το τέλος βοσκής ξανά στους Δήμους. Πλήρης αποτυχία η 
έκδοση διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης. 

 

 

 

Το Διοικητικό Συμβούλιο της ΚΕΔΕ άκουσε εισήγηση από τον κ. Δ. 
Τζιαχρήστα, Πρόεδρο της Επιτροπής Αγροτικής Ανάπτυξης της ΚΕΔΕ, σχετικά με το 
ανωτέρω θέμα και συγκεκριμένα: 

Σχεδόν μία δεκαετία έκλεισε από τότε που ψηφίστηκε ο περιβόητος νόμος 
4315/2015 για τις βοσκήσιμες γαίες και την έκδοση των προσωρινών και οριστικών 
διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης αλλά και την μεταφορά του τέλους βόσκησης ό τις 
περιφέρειες. Ο παραπάνω νόμος προέβλεπε μεταξύ άλλων ότι μέχρι τις 31 
Ιανουαρίου 2019 θα έπρεπε να έχουν εκδοθεί όχι μόνο τα προσωρινά, αλλά και τα 
οριστικά διαχειριστικά σχέδια βόσκησης, με βάση τα οποία θα καταβάλλονται οι 
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κοινοτικές ενισχύσεις στους κτηνοτρόφους με την τότε τρέχουσα, αλλά και την 
προσεχή ΚΑΠ 23-27. 

Τον Φεβρουάριο του 2019 όμως αμέσως μετά τη λήξη της προαναφερόμενης 
ημερομηνίας η τότε κυβέρνηση ψήφισε τροπολογία με την οποία ανέβαλε την έκδοση 
των διαχειριστικών σχεδίων βόσκηση μέχρι την 31 Δεκεμβρίου 2021. Και η αναβολή 
αυτή εξακολουθεί και υφίσταται μέχρι και σήμερα χωρίς την έκδοση όλων των 
αναγκαίων διαχειριστικών σχεδίων βόσκηση με αποτέλεσμα να βρίσκεται προ των 
πυλών η καταβολή πρόστιμου ύψους 450 εκατ. ευρώ, λόγω της πολυετούς απουσίας 
σύνταξης αυτών. Από την άλλη το ΥΠΑΑΤ σε συνεργασία με τις περιφέρειες έχουν 
επιδοθεί το τελευταίο διάστημα σε αγώνα δρόμου για να προλάβουν την υλοποίησή 
τους, μέχρι το τέλος του 2024, προκειμένου να αποφευχθεί η επιβολή του εν λόγω 
βαρύτατου προστίμου και η περικοπή επιδοτήσεων για χιλιάδες Έλληνες 
γεωργοκτηνοτρόφους.  

Το  ΥΠΑΑΤ πλέον έχει αναλάβει εξολοκλήρου την ευθύνη να «τρέξει» τις 
διαδικασίες, ώστε να προχωρήσουν στη συνέχεια και οι διαγωνισμοί για τις τέσσερις 
περιφέρειες (Θεσσαλίας, Κεντρικής Μακεδονίας, Ιονίων Νήσων και Βορείου Αιγαίου,) 
από τις δεκατρείς, οι οποίες δήλωσαν αδυναμία προς το ΥΠΑΑΤ να αναλάβουν την 
εκπόνησή τους. 

Τέλος, αφού επεσήμανε ότι: 

● η εκπόνηση και η εφαρμογή των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης από τις 
Περιφέρειες πλέον απέτυχε παταγωδώς αφού μέχρι σήμερα δεν έχουν 
προχωρήσει τα σχέδια αυτά 

● τα εν λόγω διαχειριστικά σχέδια βόσκησης παρόλο που μπορούσαν να 
χρηματοδοτηθούν και από κονδύλια του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 
(ΠΑΑ) 2014-2020 αλλά και πόρους του Ταμείου Γεωργίας Κτηνοτροφίας όπως 
ρητά αναφέρεται στο άρθρο 5 του Ν. 4351/2015, αυτό δεν έγινε ποτέ 

● έχουν πλέον δεσμευθεί 19,5 εκ ευρώ από τον προϋπολογισμό του ΥπΑΑΤ για τα 
ΔΣΒ 

● οι Δήμοι και όχι οι Περιφέρειες είναι αρμόδιοι για την συντήρηση των 
ποιμνιοστάσιων εντός των βοσκήσιμων γαιών, την κατασκευή ποτίστρων ζώων, 
δρόμων αλλά και μικρών ομβροδεξαμενών 

● το γεγονός ότι ετησίως συγκεντρώνονται περί τα 5 εκ ευρώ από τις εισφορές του 
τέλους βόσκησης στις περιφέρειες 

ύστερα από διαλογική συζήτηση, 
 

 
Αποφασίζει ομόφωνα 

 
 

Ζητά από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίμων: 

1. Την άμεση και χωρίς καθυστερήσεις επιστροφή του μισθώματος των επιλέξιμων 
βοσκοτόπων στους Δήμους (τέλος βοσκής), όπως ίσχυε μέχρι την ψήφιση του 
Νόμου 4351/2015, τροποποιώντας ανάλογα το άρθρο 7 παρ. 2 του εν λόγω 
Νόμου. 
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2. Να επιταχύνει ακόμη περισσότερο τις διαδικασίες για την άμεση ολοκλήρωση των 
διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης προκειμένου να αποφευχθεί η επιβολή του 
προστίμου των 450 εκ ευρώ τα οποία φυσικά στο τέλος θα πληρώσει το σύνολο 
του ελληνικού λαού.  

..………………………………………………………………………………………….……… 

ΓΙΑ ΤΟ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ 

   Ο Γενικός Γραμματέας της Κ.Ε.Δ.Ε.     Ο Πρόεδρος της Κ.Ε.Δ.Ε. 
 
                         Λάζαρος Κυρίζογλου 
             Δήμαρχος Αμπελοκήπων-Μενεμένης 
 
             Δημήτριος Καφαντάρης 
Δημοτικός Σύμβουλος Πύλου-Νέστορος 

 
Η Αναπληρώτρια Γενική Διευθύντρια 

της Κ.Ε.Δ.Ε. 
 
 
 

Δέσποινα Λουκάκη 


